
 
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
Caràcter:  Ordinari 
Data:   6 de juliol de 2000 
Horari:  20 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament 
 
Hi assisteixen: 
 
Montserrat Santandreu Ginard,  batle 
Elvira Piris Quetglas,   regidora 
Jerónimo Ginard Ginard,  regidor 
Antònia Tous Ginard,   regidora 
Jaime Sureda Bonnín,   regidor 
María Antonia Sansó Navarro,  regidora 
José Silva Jiménez,    regidor 
Pere Llinás Morey,   regidor 
Magdalena Fuster Lorenzo,  regidora 
Apollònia Genovard Servera,  regidora 
Julen Adrián Gorostiza,   regidor 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària   
 
No hi assisteixen: 
 
Jaume Guiscafrè Danús,  regidor 
Antonio Nicolau Massanet,  regidor 
 
Ordre del dia 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si escau, dels esborranys de les actes dels dies 18 i 27 d’abril 
 
Es llegeix l’acta corresponent a la sessió de dia 18 d’abril.  
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, manifesta que al punt 1, a la seva intervenció, darrere de la pàgina 75, línia 11, mai no ha 
pogut dir que s’han convocat els consells d’Àrea en plural, sinó en singular i referint-se al d’Hisenda, que és l’únic que s’ha 
convocat fins ara en aquest Ajuntament. 
 
Quatre línies més avall, explica el Sr. Adrián en la seva intervenció, s’entén que els equipaments pels animals domèstics van al 
parc de la Colònia, quan s’ha d’entendre per Artà i la Colònia i el lloc era genèric, no estava definit. 
 
S’aprova l’acta per assentiment de tots els reunits, una vegada efectuades les correccions següents:  en la línia 11 del verso del 
foli número 75 : “S’ha convocat el Consell d’Àrea abans de dur el Pressupost a aprovació”; en la línia 15 del verso del foli 
número 75: “Es preveu renovar el parc de la Colònia i posar equipaments per als animals domèstics a Artà i a la Colònia de 
Sant Pere”. 
 
Es llegeix l’acta corresponent a la sessió de dia 27 d’abril.  
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, manifesta que a la pàgina 77, punt tercer, línia 32, a la intervenció del Sr. Sureda, al 
paràgraf 7è, quan diu que l’Ajuntament, l’any 1988, va adaptar les seves NNSS a la Llei del sòl rústic, suposa que es refereix a 
l’any 1998. 
 
A la pàgina de darrere del foli 77, a la línia 8, explica el Sr. Adrián, hi ha una intervenció seva, recollida en estil indirecte, a 
final de la vuitena línia, on hi ha un pronom “les” que creu que necessita ser aclarit. El terme a què fa referència és el de les 
cases del Sr. Becker (que apareixen al paràgraf anterior), i el text queda ambigu i es pot confondre la referència amb les NNSS 



que apareix a la mateixa línia. 
 
S’aprova l’acta per assentiment de tots els reunits, una vegada efectuades les següents correccions: en la línia 32 del recto del 
foli número 77: “...Així mateix, diu que l’Ajuntament en l’any 1998...”; en la línia 8 del verso del foli número 77: “...perquè el 
Consell Insular de Mallorca no vol aprovar les edificacions del Sr. Becker...”. 
 
2. Aprovació, si escau, de la cessió que ha de fer la senyora Maria Blanes per ampliar el carrer del Trespolet 
 
El Sr. Batle exposa que aquest punt consisteix en aprovar la cessió a realitzar per la senyora Maria Blanes de 50 m2  de la seva 
propietat, del carrer del Trespolet, amb el propòsit d’eixamplar el carrer amb la contraprestació de 5.890.000 PTA. Així 
mateix, l’Ajuntament s’ha de fer càrrec de l’enderrocament del trespol que hi ha davant la casa principal i del primer aiguavés 
de les tres edificacions situades entre aquesta casa i el jardí que dóna al carrer de na Batlessa. 
 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, considera que és interessant l’adquisició de terrenys pel tema del PAC i del seu aparcament que 
està devora. Exposa que no són molts de metres quadrats i que el preu de compra és normal. 
 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, considera que l’eixamplament del carrer donarà més fluïdesa a la circulació i li pareix molt 
bé. 
 
Al portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, li sembla oportuna l’ampliació del carrer, perquè és un carrer que, freqüentment, quan 
arriba una ambulància amb una urgència, es queda tallat. 
 
Després d’una breu deliberació, per unanimitat dels reunits, s’acorda: 
1. Aprovar la cessió a realitzar per la senyora Maria Blanes de part de la seva propietat del carrer del Trespolet. 
2. Facultar el Sr. batle perquè, en nom i representació de l’Ajuntament, signi tots els documents necessaris per fer efectiva la 
cessió esmentada. 
 
3. Aprovació, si escau, de les gratificacions del personal de la brigada i de la Policia Local. 
 
El Sr. batle exposa la relació de gratificacions pels treballs extraordinaris que ha realitzat la brigada municipal d’obres durant 
els mesos de maig i juny de 2000; i pels de la policia local, durant les festes de Sant Antoni, que sumen la quantitat de 124.000 
PTA. 
 
Els portaveus del PP i d’UM, Sr. Sureda i Sra. Genovard, respectivament, manifesten la seva conformitat. 
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que votarà a favor, però vol una relació de les gratificacions corresponents a l’any 
2000 per comprovar la conveniència o no d’ampliar la plantilla de personal, segons sigui el resultat. 
 
Després d’una breu deliberació, per unanimitat dels reunits, s’acorda: 
1. Aprovar les gratificacions del personal de la brigada i de la policia local, que sumen la quantitat de 124.000 PTA 
 
4. Aprovació, si escau, de la modificació del projecte del Teatre Municipal de Na Batlessa 
 
El Sr. Batle exposa als reunits que aquest punt de l’ordre del dia va ser explicat per l’arquitecte municipal a la Comissió 
Informativa, segons el qual s’ha considerat necessari, per raons tècniques, econòmiques i estètiques, introduir unes 
modificacions en el projecte aprovat del Teatre Municipal. 
Les modificacions afecten la majoria dels capítols del projecte i vénen donades, majoritàriament, per canvis de material que 
s’incorporen a l’obra i a la seva execució. 
 
L’article 146 de la Llei 13/1995, de 18 de maig, de contractes de les administracions públiques, modificada actualment per la 
Llei 53/1999, de 28 de desembre, tracta de les possibles modificacions del contracte d’obres i regula el procediment que s’ha 
de seguir per la seva tramitació. 
 
Les modificacions que es proposen introduir en el projecte aprovat suposen una disminució del pressupost en uns capítols i un 
augment en uns altres. 
 
El pressupost global de licitació puja a la quantitat de 303.739.707 PTA, la qual cosa suposa un increment global d’un 19,56% 



sobre el pressupost aprovat. 
 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, considera que és veritat que, quan hi ha obres d’aquesta envergadura, es fan modificacions, 
però també és veritat que l’arquitecte va dir que fou per un error informàtic. Per  això, demana que el tècnic municipal sigui 
rigorós a l’hora d’elaborar els preus dels tipus d’adjudicació. 
 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, comenta que no va assistir a la Comissió Informativa,  moment en què l’arquitecte va 
explicar aquest punt, i considera excessiu l’augment del 20% sobre el pressupost del Teatre Municipal, però li pareix que hi ha 
moltes coses que no estaven previstes inicialment i que, per això, votarà a favor. 
 
El Sr. Batle li aclareix que aquest augment tan sols correspon a l’obra de construcció de l’estructura. 
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que va acceptar les explicacions que va donar el tècnic sobre aquest tema. Sollicita 
que es contempli i s’inclogui en el pressupost del teatre la recuperació de l’aljub del Corral del Rei i que es faci servir com a 
dipòsit de les aigües pluvials del teatre i es connecti a la xarxa d’aigües del poble. 
 
Així mateix, demana si l’energia alternativa anirà amb la partida del teatre. 
 
El Sr. Batle exposa que anirà al marge, si escau, i la recuperació de l’aljub, si es decideix que es faci, anirà a una altra partida, 
perquè que no està inclosa en el projecte i s’ha de fer un expedient a part. 
 
Després d’una breu deliberació, per unanimitat dels reunits, s’acorda: 
1. Aprovar el modificat 1 del projecte del Teatre Municipal a Na Batlessa amb un pressupost total de 303.739.707 PTA, 
redactat per l’arquitecte Mateu Carrió Muntaner. 
 
5. Aprovació, si escau, del conveni de collaboració entre la Conselleria de Medi Ambient i l’Ajuntament dins el marc 
del programa Ecotur, destinacions per a l’aplicació d’una Agenda local 21. 
 
El Sr. Batle explica als reunits que l’Agenda 21 és una eina per detectar, analitzar i donar solució als problemes ambientals del 
municipi, per incloure els compromisos ambientals en la gestió habitual de les administracions i per involucrar la societat en 
aquesta gestió global. 
 
Seguidament, exposa als reunits les fases que formen l’Agenda 21. 
 
Així mateix, el Sr. Batle assenyala que a la Comissió Informativa es va comentar la plena conformitat de què, una vegada que 
es posi en marxa l’Agenda 21, hi podran collaborar i participar tot el consistori i totes aquelles entitats que ho trobin oportú i 
hi tenguin alguna cosa a dir. 
 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, considera que pot ser un estudi interessant; i que, al seu grup, els  pareix molt bé que la 
Conselleria aporti el personal que ha de fer l’estudi. 
 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, considera, també, que és molt interessant, ja que tendran una valoració del poble que ara no 
tenen. 
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, diu que votarà a favor, però amb molt d’escepticisme sobre la voluntat d’aquest Ajuntament 
de desenvolupar com cal aquest programa, perquè un dels seus pilars és el desenvolupament de mecanismes de participació 
ciutadana, en concret parla del Fòrum de participació ciutadana. Considera que és una bona proposta. Finalment, opina que un 
altre element per votar a favor és que es rendibilitzarà la feina del PORN. 
 
Després d’una breu deliberació, per unanimitat dels reunits, s’acorda: 
1. Aprovar el protocol de collaboració entre la Conselleria de Medi Ambient i l’Ajuntament dins el marc del Programa Ecotur 
destinacions per a l’aplicació d’una Agenda Local 21. 
2. Trametre aquest acord a la Conselleria de Medi Ambient del Govern de les Illes Balears. 
 
6. Aprovació, si escau, de la moció presentada per l’agrupació de gais i lesbianes de les Illes Balears Ben Amics sobre la 
regulació de les parelles de fet 



 
El Sr. Batle exposa la moció presentada per l’Agrupació Gai i Lesbiana Ben Amics sobre la regulació de les parelles de fet 
que, copiada literalment, diu: 
 
“La forma d’entendre la convivència entre dues persones ha canviat molt amb el pas del temps, i sobretot darrerament. Aquest 
fet ha quedat reflectit en les lleis de molts estats. En el nostre país, aquesta evolució s’ha donat en el si de la societat, però, en 
canvi, la legislació no s’ha adaptat a la nova situació.  
 
A les Illes Balears hi ha un nombre important de parelles, tant d’heterosexuals com d’homosexuals, que estan convivint d’una 
manera tan estable com les unions matrimonials, però sense cap tipus de regulació. Aquesta situació ha produït una demanda 
social consistent en la necessitat de promulgar una regulació legal que eviti les situacions injustes que en aquests moments 
s’estan produint amb aquestes parelles, a causa del buit legal que es dóna en aquest camp. 
 
Aquestes parelles pateixen situacions de discriminació en relació als seus fills, així com per qüestions d’herència o en el cas de 
ruptura de la convivència, etc. Ja que aquests fets superen l’àmbit privat, és d’interès general donar solucions legals a aquestes 
situacions potencialment conflictives. 
 
La regulació hauria d’afectar a totes a totes les parelles de fet, tant a les formades per persones de sexe distint, com a les del 
mateix sexe ja que, des del punt de vista jurídic, no s’hauria de fer cap tipus de distinció en relació a com es desenvolupa la 
convivència afectiva. 
 
Fins ara, les situacions de conflicte s`han hagut de resoldre per part dels tribunals, aplicant solucions parcials i de caire 
subjectiu als problemes concrets, però de cap de les maneres podem considerar resolta la qüestió de fons, la qual cosa obliga a 
una regulació legal urgent. 
 
En vista d’això, i per tal de fer efectiva una regulació de les parelles de fet de la nostra comunitat que elimini les situacions de 
discriminació, es presenta la següent 
 
MOCIÓ 
 
L’Ajuntament, reunit en sessió plenària, aprova instar el Govern de les Illes Balears a què dins l’any 2000 elabori i presenti un 
projecte de llei per regular els drets de les parelles de fet, en tots aquells aspectes que siguin de la seva competència.” 
 
El Sr. Batle exposa que no és la primera vegada que es presenta a ple aquesta proposta, ja que en el mes de setembre de l’any 
1996 es va aprovar la creació d’un Registre de parelles de fet que es troba en poder del Jutjat de Pau de l’Ajuntament. Fins a la 
data, no hi ha cap inscrit en el Registre esmentat, perquè no té conseqüències legals ni jurídiques, sinó merament testimonials. 
 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, considera que totes les parelles han de tenir els mateixos drets. 
 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, opina que la moció està ben presentada. 
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, està totalment d’acord amb la moció. 
 
Després d’una breu deliberació, per unanimitat dels reunits, s’acorda: 
1. Instar el Govern de les Illes Balears a què dins l’any 2000 elabori i presenti un projecte de llei per regular els drets de les 
parelles de fet, en tots aquells aspectes que siguin de la seva competència. 
2. Trametre aquest acord al Govern de les Illes Balears i a l’Agrupació Gai i Lesbiana de les Illes Balears Ben Amics. 
 
7. Aprovació, si escau, dels estatuts de la junta directiva del cos de voluntaris d’Artà. 
 
El Sr. Batle exposa que aquest punt ja es va tractar en un altre plenari i que es va quedar damunt la taula, perquè que no estava 
formada la junta directiva. 
 
El Sr. Batle considera que aquesta agrupació podrà funcionar amb una certa autonomia i tendrà accés a subvencions de 
diferentes conselleries del Govern de les Illes Balears i del Govern central. 
 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, manifesta que es tracta d’una renovació del cos de voluntaris que ja es va constituir la passada 



legislatura i que tenen moltes funcions que poden servir d’ajuda en situacions de risc. El seu grup donarà suport a aquesta 
agrupació. 
 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, votarà a favor. Ha estat un consens dels mateixos voluntaris per formar part de la junta 
directiva. 
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, opina que és una junta nova relativament, i que es tracta d’una junta plural. 
 
Després d’una breu deliberació, per unanimitat dels reunits, s’acorda: 
1. Aprovar els estatuts de l’Agrupació Municipal de Voluntaris de Protecció Civil d’Artà, així com ratificar la seva acta 
fundacional. 
2. Trametre aquest acord a la Conselleria d’Interior del Govern de les Illes Balears. 
 
8. Aprovació, si escau, de la moció presentada per EU/EV relativa a la proposta de reforma de la Llei d’estrangeria 
 
A continuació, el portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, explica la seva proposta que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El passat mes de gener, el Congrés dels Diputats va aprovar per majoria la Llei orgànica sobre els drets i llibertats dels 
estrangers a Espanya i la seva integració social. 
 
Aquesta Llei suposa, respecte de l’anterior, una millora important de la situació de les persones immigrades, perquè se’ls 
reconeixen drets socials bàsics, i també per a les persones que es troben a l’Estat espanyol en situació irregular: assistència 
sanitària, ajudes socials, justícia gratuïta en casos de  necessitat, es facilita el reagrupament familiar, etc., i a més ofereix 
possibilitats per a l’accés a la residència legal i els atorga majors garanties jurídiques en tots els procediments. 
 
Per tant, és tracta d’una Llei centrada únicament en la millora de la situació dels immigrants que ja són aquí i dels mecanismes 
legals per a la seva integració social, i en cap dels seus apartats no es tracta de l’ampliació de les vies legals per a l’arribada de 
nova immigració. De fet, el sistema d’entrada és el mateix d’ençà de 1985. 
 
Per això, les raons argumentades pel Govern central de voler retallar substancialment la Llei vigent en els propers mesos, 
perquè “no podem tenir una llei que afavoreixi l’entrada, de cada vegada més, d’immigrants en el nostre país”, és del tot 
inacceptable. A més, és una irresponsabilitat atacar des del Govern la venguda d’immigrants com un problema, quan hom 
coincideix avui en dia, des d’instàncies polítiques, socials i econòmiques, de la necessitat que té l’Estat espanyol d’immigració 
laboral, i de la inqüestionable contribució en aquests darrers anys dels treballadors i treballadores immigrats a la millora de la 
nostra economia. 
 
El problema de fons, al nostre entendre, és la manca d’una política que reguli i organitzi legalment l’entrada de la immigració, 
aquí i en el conjunt de la Unió Europea, una immigració que la nostra societat ha i haurà de menester cada cop més, com 
indiquen totes les previsions. 
 
Per tot això, el Grup d’Esquerra Unida i Ecologista presenta la següent 
 
PROPOSTA 
 
L’Ajuntament d’Artà insta el Govern de l’Estat a retirar l’anunciada proposta de reforma de la Llei orgànica sobre drets i 
llibertats dels estrangers a Espanya i la seva integració social. 
 
L’Ajuntament d’Artà insta el Parlament Europeu a què enceti un gran debat sobre la política d’immigració a l’àmbit de la UE, 
perquè es creïn els mecanismes necessaris per a la canalització dels fluxos d’entrada d’immigrants, superant el paper policial 
que atorga el Tractat d’Amsterdam a aquesta qüestió”. 
 
El Sr. Batle exposa que l’equip de govern donarà suport a la moció, perquè està d’acord amb el seu contingut i la seva forma. 
 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, està totalment en contra d’aquesta moció. Considera que aquesta modificació pot donar a 
l’Estat espanyol un instrument per regular l’ordenació d’entrada d’immigrants. 



Exposa que aquesta modificació no retalla cap tipus de drets als immigrants. 
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, explica al portaveu del PP les diferències de la modificació. 
 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, considera que aquesta moció no té viabilitat. 
 
Després d’una breu deliberació, es passa a la votació, amb el resultat següent: 8 vots a favor (UIA, PSOE i EU/EV) i 4 vots en 
contra (PP i UM). S’acorda, per tant: 
1. Aprovar la moció presentada per EU/EV relativa a la proposta de reforma de la Llei d’estrangeria. 
 
9. Aprovació, si escau, de la proposta presentada per EU/EV sobre la campanya de conscienciació sobre l’estalvi 
d’aigua 
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián explica la seva proposta que, copiada literalment, diu: 
 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
L’Ajuntament d’Artà ha repartit, recentment, uns fulletons que amb el títol d’<<Artà sec?>> pretenen conscienciar la 
ciutadania de la necessitat d’estalviar aigua, campanya que aquest regidor no pot fer res menys que aplaudir. 
 
Entre els consells que es dirigeixen als veïnats podem llegir, a la pàgina 3 “regar a la matinada o al vespre, per tal que 
l’evaporació de l’aigua sigui la menor possible”. El problema és que mentre que l’Ajuntament es dedica a donar consells als 
ciutadans, segueix regant els jardins públics i els de les escoles municipals de Na Caragol, i fins i tot els de la pròpia plaça de 
la Sala, fins ben passat el migdia. Actuacions d’aquest tipus suposen una falta de serietat i un despropòsit que desacredita les 
campanyes d’estalvi d’aigua o qualsevol d’altra. Per això, es presenta la següent 
 
PROPOSTA D’ACORD 
 
1. L’Ajuntament d’Artà es compromet a complir les recomanacions que aconsella als veïnats en el fulletó que ha repartit sobre 
l’estalvi d’aigua, i en el futur es compromet a donar exemple en qualsevol altra campanya que dirigeixi als ciutadans. 
2. En concret, es compromet a acabar amb els regs de jardins més enllà de les 10 del matí, o abans de les 8 de l’horabaixa.” 
 
El Sr. Batle comenta que ja li hagués agradat al regidor d’EU/EV haver fet un fulletó com el que va fer l’equip de govern. 
 
Segons la proposta, pareix que la brigada rega tots els jardins públics passat el migdia, i segons exposa el Sr. Batle, la brigada 
municipal rega o bé de bon matí o a l’horabaixa. El que passa és que moltes vegades, donada la quantitat de zones verdes, es 
finalitza el reg a altres hores. L’aigua no es tuda gens, diu el Sr. Batle. 
 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, coincideix amb l’explicació del Sr. Batle, i exposa que les possibilitats dels recursos no són 
suficients. 
 
La portaveu d’UM., Sra. Genovard, exposa que rebutjarà la proposta tal com està presentada. 
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, reitera que l’aigua es tuda, i comenta que la feina de l’oposició és controlar el treball de 
l’equip de govern, i, igual que el va felicitar per l’edició del fulletó, el critica quan ho fa malament i per ser un mal exemple. 
 
Després d’una breu deliberació, es passa a la votació, amb el resultat següent: 1 vot a favor (EU/EV) i 10 vots en contra (UIA, 
PSOE, PP i UM). Per tant,  no s’aprova la proposta presentada per EU/EV per manca de quòrum en la votació. 
 
10. Aprovació, si escau, de la proposta presentada per EU/EV sobre l’eliminació de pintades xenòfobes i racistes 
 
El portaveu d’EU/EV explica la seva proposta que, copiada literalment, diu: 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
Des de fa temps es poden veure, per diversos carrers del nostre municipi, pintades d’exprés contingut xenòfob que suposen 
una agressió important per a un nombrós collectiu de veïnats del nostre municipi, i que unes han estat esborrades, però 
d’altres, no. Entre aquestes, destaquen del carrer de na Caragol, que va ser realitzada, com una provocació, amb motiu de la 



festa del dia d’Andalusia, que es va fer en els terrenys municipals que estan devora. També hi ha una altra pintada, aquesta de 
caràcter racista, damunt un senyal de trànsit en el creuer de Son Catiu. 
 
La relació entre els naturals d’Artà i els que no ho són/som, i que per raons diverses han/hem triat aquesta illa i aquest poble en 
concret per viure i conviure, la capacitat d’integració del nostre municipi, és un patrimoni del qual tots hem d’estar satisfets. 
Per això, són intolerables expressions i fets que el posen en risc i pretenen qüestionar la voluntat general de convivència i 
integració. 
 
Per això, es presenta la següent 
 
PROPOSTA D’ACORD 
 
1. L’Ajuntament d’Artà es compromet a eliminar totes les pintades de caire xenòfob i racista que es trobin als espais públics 
del municipi. 
2. L’Ajuntament d’Artà es compromet a eliminar les pintades xenòfobes i racistes que en el futur puguin aparèixer. 
3. L’Ajuntament d’Artà es compromet a esbrinar l’origen d’aquestes pintades i, en el cas de trobar-lo, a amonestar 
públicament qui les hagi fet i fer-li pagar les despeses de la neteja.  
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, exposa que en la Comissió Informativa es va fer una proposta alternativa, però considera 
que no totes les pintades són iguals. 
 
El Sr. Batle exposa que quan es detecten pintades d’aquest tipus, s’eliminen. 
 
El Sr. Batle exposa que ja ho varen manifestar en la Comissió Informativa, que estan a favor, però que també varen fer 
l’esmena d’incloure altres pintades que atenten contra patrimonis particulars; es ratifiquen en incloure aquestes altres pintades 
a la proposta. 
 
El portaveu del PP, Sr. Sureda, opina que són reprovables tots els tipus de pintades. 
 
La portaveu d’UM, Sra. Genovard, està a favor de l’esmena de l’equip de govern. 
 
Després d’una breu deliberació, es vota la proposta presentada per EU/EV, amb el resultat següent: 1 vot a favor (EU/EV) i 10 
vots en contra (UIA, PSOE, PP i UM), no s’aprova per manca de quòrum en la votació. 
 
A continuació, es vota l’esmena consistent en incloure totes les pintades que atenten contra la propietat privada sense el 
consentiment dels propietaris, i s’aprova per unanimitat dels reunits. 
 
Abans d’iniciar el punt de precs i preguntes, el Sr. Batle exposa que s’ha de ratificar la moció conjunta d’acord amb els 5 
grups polítics que integren aquest consistori, per la qual es declara el suport de l’Ajuntament d’Artà al poble Maputxe, 
elaborada el passat dia 28 de març. En la moció conjunta esmentada es va fer pública la següent DECLARACIÓ: 
 
1. Expressar la seva solidaritat amb els homes i les dones maputxes en la lluita justa i democràtica que duen a terme per al 
reconeixement dels seus drets com a poble i per a la preservació de les seves terres ancestrals. 
2. Demanar que s’abandoni el projecte de construcció de la presa a l’Alt Bio Bio, per les seves conseqüències anorreadores i 
destructives envers el poble dels maputxes i pels seus efectes catastròfics sobre tot l’ecosistema natural d’aquest indret del 
món. 
3. Demanar a l’empresa espanyola ENDESA que desisteixi de participar en aquest projecte, que, al capdavall, suposa un 
etnocidi. 
4. Adherir-se a les mocions, les declaracions i els actes de suport al Poble Maputxe que han fet públiques el Govern de les Illes 
Balears i el Consell Insular de Mallorca. 
5. Fer pública i coneixedora a tot el poble d’Artà i a tots els mallorquins la moció que avui aprovam. 
Per assentiment de tots els reunits, s’aprova ratificar la urgència en la inclusió d’aquest punt en l’ordre del dia i ratificar la 
moció conjunta de tots els grups polítics del consistori, per la qual es declara el suport de l’Ajuntament d’Artà al poble 
Maputxe. 
 
11. Precs i preguntes 
 



La secretària de l’Ajuntament informa que per part d’EU/EV s’ha presentat un escrit de precs i preguntes. 
 
El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, llegeix el seu escrit de precs i preguntes. 
 
1. COMISSIÓ DE FESTES 
 
En el plenari del mes d’agost de 1999, el Sr. Batle va respondre a preguntes d’aquest regidor: “la Comissió de Festes no és 
estrictament municipal, la constitueixen persones de la confiança de la regidora de Festes. Aquestes persones s’assessoren amb 
altres collaboradors i amb totes les entitats i els collectius ciutadans d’àmbit local que creuen oportuns per confeccionar el 
programa oficial d’actes”. El Sr. Batle va creure oportú mantenir en secret els noms d’aquestes “persones de la confiança de la 
regidora de Festes”, i tampoc no ens vam poder assabentar de quan i a on tenien lloc les reunions de la presumpta “Comissió 
de Festes”, que va merèixer el qualificatiu de clandestina, per aquest regidor, pel seu secretisme i falta de transparència. 
 
Enguany, verbalment, la regidora de Festes m’ha fet saber que no hi ha Comissió de Festes d’Artà, i supòs que tampoc de la 
Colònia. 
 
1.1. És que enguany no ha trobat persones de la seva confiança, la regidora de festes? O, més ben dit, és que seguim amb una 
comissió “no estrictament municipal”, és a dir, partidista i únicament formada per membres dels partits de l’equip de govern, i 
més exclusivament de l’UIA? 
 
El Sr. Batle li diu, al portaveu d’EU/EV, que contestarà, globalment, totes les preguntes. 
 
El portaveu d’EU/EV manifesta que no contesta la pregunta. 
 
1.2. Quins avantatges (públics, és a dir, no estrictament partidistes, té, segons la regidora, la supressió de les comissions de 
festes? 
 
El Sr. Batle insisteix en què contestarà, globalment, totes les preguntes. 
El portaveu d’EU/EV insisteix en què no contesta la pregunta. 
 
1.3. Té coneixement, la Sra. Regidora, que durant un bon grapat d’anys va funcionar una comissió de festes pública, oberta i 
plural, de la qual van sorgir iniciatives que fins avui mateix caracteritzen, en bona mesura, les festes del poble? 
 
El Sr. Batle incideix que contestarà globalment, i el portaveu d’EU/EV en què no contesta la pregunta. 
 
1.4. Troba normal que sense comissió de festes i tenint en compte la quantitat d’activitats culturals que es programen per 
aquestes dates tampoc no s’hagi convocat el Consell d’Àrea de Cultura? 
 
El portaveu d’EU/EV incideix en què no contesta la pregunta i el Sr. Batle, que contestarà globalment. 
 
1.5. Quan pensa convocar l’equip de govern el Consell d’Àrea de Cultura, que ja havia d’haver estat convocat abans de 
l’aprovació dels pressupostos? 
 
RESPOSTA: 
Mai no ha existit una Comissió Municipal de Festes, sinó una “comissió” integrada per persones de la confiança del regidor o 
de la regidora que encapçalava aquesta delegació i que, junts, coordinaven i planificaven els actes i les propostes que es 
recollien de les entitats i les associacions del poble, dels establiments públics o ciutadans del municipi, com també es fa 
actualment. 
 
Totes les propostes que arriben a la Sala s’escolten i es debaten sense excepcions i, si resulten viables i encaixen amb el tipus 
de festa que l’equip de govern vol promoure, s’accepten i tiren endavant. 
 
No cal dir que les relacions entre l’Ajuntament i les entitats ciutadanes de l’àmbit municipal són fluïdes i permanents. A la 
vista està l’activitat que, majoritàriament, desenvolupen i sempre es compta amb el suport i la collaboració municipal. 
 
El Consell d’Àrea de Cultura es convocarà quan l’equip de govern i el regidor delegat de Participació Ciutadana ho trobin 
oportú. 



 
El portaveu d’EU/EV afirma que el Sr. Batle menteix perquè ell va formar part de la comissió durant cert temps. El Sr. Batle li 
contesta que aquella comissió no era municipal, sinó que estava integrada per persones de la confiança del regidor de Festes 
aleshores, com passa ara. 
 
2. CONSELLS D’ÀREA 
 
2.1. Sap l’equip de Govern que cada consell d’Àrea ha de ser convocat al menys dues vegades a l’any? 
 
2.2. Se n’adona, l’equip de Govern, que ha passat mig any i encara no s’ha convocat més que el Consell d’Àrea d’Hisenda? 
 
2.3. Quan pensa, l’equip de Govern, complir les seves obligacions respecte al Reglament de participació ciutadana? Té dates 
concretes o entén que les convocatòries estan en funció de la discrecionalitat de l’equip de Govern? Pensa convocar-los tantes 
vegades com l’any passat? 
 
RESPOSTA: 
L’equip de Govern ha tret comptes i, trobant-nos en data de 6 de juliol de 2000, han passat 188 dies de l’any, la qual cosa vol 
dir que ens en queden 178 per poder convocar, quan l’equip de Govern i el regidor delegat ho trobin oportú, el Consell d’Àrea 
de Cultura. 
El portaveu d’EU/EV manifesta que l’equip de Govern desconeix l’article 40 del Reglament de participació ciutadana. 
 
 
3. DISCIPLINA URBANÍSTICA 
 
Aquest regidor ha tengut coneixement que, per part d’aquest Ajuntament, s’ha obert un expedient de disciplina urbanística 
contra el promotor de les obres de la parcella 21 del polígon 5, a la Colònia de Sant Pere. Aquest regidor sap, també, que el 
promotor i propietari de les obres va presentar unes allegacions amb data de registre 14-03-00. 
 
3.1.1. Qui ha de contestar aquestes allegacions? 
 
RESPOSTA: 
Les allegacions d’expedients d’infraccions urbanístiques les contesta l’instructor de l’expedient un cop que aquest compta 
amb els informes corresponents. Té sis mesos per contestar-les i, en el cas que no les contesti, s’han d’entendre desestimades 
per silenci administratiu negatiu, la qual cosa representa que el recurrent pot interposar un recurs contenciós administratiu 
contra la resolució tàcita de l’Ajuntament. 
 
Aquestes allegacions encara no han estat contestades, i es contestaran quan els informes i les valoracions preceptives estiguin 
redactades. 
 
3.1.2. Quins terminis té per contestar-les? 
 
RESPOSTA: 
Les allegacions d’expedients d’infraccions urbanístiques les contesta l’instructor de l’expedient un cop aquest compta amb els 
informes corresponents. Té sis mesos per contestar-les i, en el cas que no les contesti, s’han d’entendre desestimades per 
silenci administratiu negatiu, la qual cosa representa que el recurrent pot interposar un recurs contenciós administratiu contra 
la resolució tàcita de l’Ajuntament. 
 
Aquestes allegacions encara no han estat contestades, i es contestaran quan els informes i les valoracions preceptives estiguin 
redactades. 
3.1.3. Les ha contestades? 
 
3.1.4. Quan ho pensa fer? 
 
RESPOSTA: 
Aquestes allegacions encara no han estat contestades, i es contestaran quan els informes i les valoracions preceptives estiguin 
redactades. 



 
3.2. Aquest regidor ha tengut coneixement que per part d’aquest Ajuntament s’ha obert un expedient de disciplina urbanística 
contra el promotor de les obres de la parcella 16, a la Colònia de Sant Pere. Aquest regidor sap, també, que el promotor i 
propietari de les obres va presentar unes allegacions amb data de registre 23-03-00. 
 
3.2.1. Qui ha de contestar aquestes allegacions? 
 
RESPOSTA: 
Les allegacions d’expedients d’infraccions urbanístiques les contesta l’instructor de l’expedient un cop aquest compta amb els 
informes corresponents. Té sis mesos per contestar-les i, en el cas que no les contesti, s’han d’entendre desestimades per 
silenci administratiu negatiu, la qual cosa representa que el recurrent pot interposar recurs contenciós administratiu contra la 
resolució tàcita de l’Ajuntament. 
 
Aquestes allegacions encara no han estat contestades, i es contestaran quan els informes i les valoracions preceptives estiguin 
redactades. 
 
3.2.2. Quins terminis té per contestar-les? 
 
RESPOSTA: 
Les allegacions d’expedients d’infraccions urbanístiques les contesta l’instructor de l’expedient un cop aquest compta amb els 
informes corresponents. Té sis mesos per contestar-les i, en el cas que no les contesti, s’han d’entendre desestimades per 
silenci administratiu negatiu, la qual cosa representa que el recurrent pot interposar recurs contenciós administratiu contra la 
resolució tàcita de l’Ajuntament. 
 
Aquestes allegacions encara no han estat contestades, i es contestaran quan els informes i les valoracions preceptives estiguin 
redactades. 
 
3.2.3. Les ha contestades? 
 
3.2.4. Quan ho pensa fer? 
 
RESPOSTA: 
Aquestes allegacions encara no han estat contestades, i es contestaran quan els informes i les valoracions preceptives estiguin 
redactades. 
 
3.3. Espera que els expedients anteriors siguin subrogats per la CIU perquè no té prou coratge ni està dispost a carregar amb 
els costos polítics de la demolició d’unes obres illegals i illegalitzables dins ANEI? 
 
RESPOSTA: 
Si el regidor d’EU/EV, carregat de coratge i sense por a costos polítics, no s’avança a demanar la subrogació al CIM, es duran 
a terme, si s’escau, les demolicions un cop s’hagin  instruït totalment els expedients. 
 
3.4. A l’expedient d’infracció núm. 16 de 1996, ara subrogat pel CIM i també amb ordre de demolició, hi ha imposades dues 
multes per import de 2.606.550 PTA cadascuna, que amb els recàrrecs per constrenyiment, pugen a 3.127.860 PTA cadascuna. 
Les multes estan dirigides una contra el promotor,  CIA BALEAR DE RADIO Y TV”, i altra contra el contractista. 
 
A l’expedient no consta cap allegació, i la data d’acabament del període voluntari és el 01-08-97, però malgrat això no s’han 
executat. Segons informacions del personal de recaptació, algú va dir que es paralitzàs el procediment en el cas del 
contractista, i en el cas del propietari, no han fet res perquè hi ha una hipoteca sobre la finca objecte de l’expedient. 
 
3.4.1. Per quin motiu es va paralitzar l’execució de la multa al contractista? 
 
3.4.2. En el cas que sigui cert que hi ha una ordre de no executar la multa, per què no hi ha cap constància documental 
d’aquesta instrucció? 
 
3.4.3. Ha pensat la possibilitat d’inscriure el deute com a càrrega en l’escriptura de la finca en el Registre de la propietat? 



3.5. Quants d’expedients d’infracció es troben pendents, com aquest, des de fa anys?. 
 
RESPOSTA: 
Aquest expedient, efectivament, està paralitzat perquè es va topar amb la hipoteca que gravava l’immoble objecte de 
l’expedient, per valor de 70 milions, i no perquè ningú -que se sàpiga- ordenàs la seva paralitzaci, ni pel que fa al promotor ni 
pel que fa al contractista. 
 
Per a la reactivació de l’expedient, s’estudia la possibilitat d’inscriure el deute com a càrrega en l’escriptura de la finca en el 
Registre de la propietat. 
 
Els expedients d’executiva són els més difícils i complicats de tramitar i el personal encarregat de fer-ho ha de cercar el 
nombre d’expedients d’infracció que es puguin trobar en període d’executiva. 
 
El portaveu d’EU/EV manifesta que el Sr. Batle no contesta la pregunta 3.4.1. 
 
4. SEGURETAT A LES PLATGES 
 
4.1. Té previst l’equip de Govern dotar la platja de la Colònia dels serveis de seguretat que va comprometre l’aprovació dels 
pressupostos? 
 
4.2. En cas afirmatiu, en què consistiran aquests serveis en quant a dotació de personal i mitjans? S’ajustaran al que exigeix la 
llei, en concret l’Ordre de 31 de juliol de 1972, “EL MAR Y SUS PLAYAS”? 
 
4.3. Tenint en compte que la temporada de banys ja ha començat fa estona, quan es pensen installar aquests serveis de 
seguretat? En quina data concreta? 
 
4.4. Té previst l’equip de Govern installar unes latrines públiques en les proximitats de la platja, al passeig marítim? 
 
4.5. Està previst per l’equip de Govern solucionar el problema de la manca de desguàs de la dutxa pública de la platja, que 
creua una zona amb bassiots d’aigua permanents? 
 
4.6. Té previst l’equip de Govern alguna actuació a les platges de cala Torta i de cala Mitjana per tal d’evitar nous casos de 
mort per ofegament? 
 
4.7. En cas afirmatiu, què pensa fer? 
 
RESPOSTA: 
El compromís municipal se cenyia a les possibilitats pressupostàries municipals sabent, de bell antuvi, que el nivell 
d’exigència de Capitania Marítima és inassumible per part d’aquest Ajuntament. 
 
L’Ajuntament ha reposat i netejat la sorra de la platja de la Colònia, n’ha millorat els accessos i hi ha installat una dutxa. La 
setmana vinent s’installaran les boies a l’escullera per senyalitzar la zona de banyistes i impedir l’entrada d’embarcacions. De 
latrines públiques, no està previst d’installar-ne, de moment. Quant al personal de vigilància i socors, s’estan fent gestions per 
contractar dues persones qualificades per a aquestes tasques. 
 
En el cas de cala Mitjana, ja s’hi feren neteges i aquesta setmana vinent està previst de tornar-ne a  fer. En el cas de cala Torta 
és el concessionari del bar l’encarregat de la neteja. Els recursos municipals no permeten d’installar altres serveis 
complementaris per molt que exigeixi la Llei de 31 de juliol de 1972.. 
 
El portaveu d’EU/EV manifesta que, segons  l’articulat en l’Ordre esmentada,  es poden installar cartells informatius de la 
carència de serveis de salvament i socorrisme. 

 
 
PRECS 
 
1. COMISSIÓ DE FESTES 



 
A causa del bon funcionament que va tenir la Comissió de Festes (quan era de caràcter obert, públic i plural) i els bons 
resultats en quant a participació ciutadana i capacitat d’innovació; 
 
A causa de què una comissió de Festes pública, oberta i participativa, no desdiu la capacitat que en darrer terme té l’equip de 
Govern per decidir sobre el contingut final del programa de festes (que li han donat les eleccions); 
 
Aquest regidor sollicita a l’equip de Govern que reconsideri la possibilitat de crear una Comissió de Festes oberta a la 
participació de totes les persones que així ho desitgin. 
 
RESPOSTA: 
L’equip de Govern continua dipositant la seva confiança amb la regidora de Festes i la comissió de persones que aquesta trobi 
oportunes per a la confecció dels actes. 
 
Com que totes les entitats ciutadanes del poble són requerides, oportunament, perquè proposin iniciatives i aquestes -com les 
de la resta de ciutadans que ho vulguin fer- s’escolten i es debaten, no creiem necessària cap reconsideració sobre aquest tema. 
 
2. ALJUB DEL TEATRE 
 
Amb motiu de la construcció del teatre i, segurament, a causa d’un deficient estudi de l’entorn i d’una falta de sensibilitat vers 
el patrimoni històric del municipi i les necessitats d’estalvi d’aigua, es va esbucar el sostre de l’aljub situat en el Corral del Rei 
i es va omplir d’enderrocs. 
 
Tant per motius de conservació del patrimoni, com per poder dotar l’edifici del teatre d’un sistema de recollida i utilització 
d’aigües pluvials (tenint en compte la gran superfície de la coberta d’aquest edifici), aquest regidor sollicita a l’equip de 
Govern: 
1. Que es buidi i es restauri l’aljub del Corral del Rei. 
2. Que es faci servir com a dipòsit de les aigües pluvials del teatre, i que, amb el  tractament corresponent, es connecti a la 
xarxa d’aigües del poble. 
 
RESPOSTA: 
Les obres d’ampliació de la síquia a la secció del carrer de la Teulera permetran veure en quin estat es troba l’aljub del Corral 
del Rei i avaluar la possibilitat de recuperar-lo o no. En principi, però, per les indagacions fetes sembla, tècnicament, difícil, 
econòmicament molt costós i sanitàriament poc recomanable. 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 
 


